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ZÁZNAM Z FACILITOVANÉHO SETKÁNÍ 

Základní informace 

Na základě domluvy s Karlem Františkem Tománkem, děkanem DAMU, a tvůrčí dvojící Debaty pro 

loutky Doubravkou Dostálovou a Samuelem Špilarem proběhlo dne 9. 5. 2023 setkání k výsledkům 

ankety. Anketa byla uspořádána v návaznosti na Debatu pro loutky s názvem „Má DAMU 

problém?“, která byla uvedena dne 7. 3. 2023 v Divadle DISK. Výsledky ankety (celkem 27 stran) 

byly zaslány účastníkům předem. 

Setkání proběhlo v pracovně děkana DAMU mezi 17.00-18.15. Kromě výše uvedených osob se 

setkání zúčastnili také Michal Somoš, proděkan pro pedagogické a studijní záležitosti a uměleckou 

činnost, a Jan Sedláček, tajemník DAMU. Tajemník DAMU opustil jednání cca v 17.30. Jednání 

facilitoval Petr Polák, ombudsman DAMU. 

Na začátku setkání účastnici a účastnice schválili návrh pravidel a průběh setkání, který je nedílnou 

součástí záznamu. Shodli se, že ze setkání facilitátor vyhotoví stručný záznam. 

Paní Dostálová a pan Špilar navrhli celkem 3 body k projednání. Tajemník DAMU a proděkan také  

navrhli 3 body (celkem šest). Bylo dohodnuto, že pozornost bude věnována tématům, která 

představili tvůrci debaty. Vedení DAMU tudíž reagovalo na konkrétní podněty přednesené tvůrčí 

dvojící. Během setkání účastnici probrali pouze 1 ze 3 bodů. Proto se rozhodli v setkání pokračovat 

dne 12. 6. 2023 (11.00-12.00). Děkan DAMU tento termín zrušil a byl nalezen termín 26. 6. 2023 

(15.00-16.15). Tento záznam zachycuje obě setkání. 

OBECNÝ ÚVOD 

• V samotné anketě bylo vzneseno 20 otázek. Odpovědělo na ně 40 respondentů a 

respondentek. 

• Tvůrčí dvojice nechce být vnímána jako další iniciativa. Chce využít prostor, který se vytvořil, 

aby se lidé na DAMU mohli vyjádřit k fungování školy. Identifikovali tři oblasti: 1/ vztahy mezi 

vyučujícími a studujícími, 2/ ukotvenost výuky a způsoby hodnocení, 3/ propojení kateder. 

• Pokud jde o bod 1/, tvůrčí dvojice poukázala na předmět vyučovaný na KP, který se týká 

managementu a psychohygieny, učí zdravé komunikaci a reflexi vztahů v týmu. 

• K bodu 2/ bylo uvedeno vhodné zajistit, aby na začátku každého předmětu bylo jasné, co je 

předmětem výuky, co se má studující naučit, zadání úkolů (např. ke klauzurám) bylo 

písemné a byly předem známy parametry hodnocení. K hodnocení bylo uvedeno, aby 

komise postupovala objektivně, což lze zajistit tím, že v komisi bude i někdo jiný než členové 

katedry (kupříkladu i někdo z jiné umělecké vysoké školy). 

• K bodu 3/ bylo poznamenáno, že se již první pokusy dějí, není to ale systémové a závisí to 

hodně na aktivitě konkrétních jednotlivců; cílem by měla být existence balíčku PVP 

předmětů, kde by se potkávali studující a vyučující z různých kateder a viděli různé přístupy 
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v divadelní tvorbě, to bude možné jen v rámci nové akreditace; upozorňují také, že předměty 

by se neměly obsahově dublovat. 

• Děkan uvítal setkání a přednesená témata. Zeptal se, zda to, o čem bude setkání, bude také 

řečeno ostatním. S tím všichni souhlasili. 

• Tajemník DAMU uvedl, že se seznámil s předloženým materiálem. Z pohledu vykonávání 

funkce tajemníka vnímá tři důležitá témata, kterých se materiál v některých bodech dotýká: 

1/ odměňování akademických pracovníků, 2/ dostatečné prostory, 3/ racionálně řízený 

provoz budovy s důrazem na úspory ve spotřebě energií (ekologická i ekonomická 

dimenze). Uvítal by konkrétnější diskuze se zástupci akademické obce v rámci standardní 

komunikace s akademickými orgány (akademický senát DAMU a jeho studentská komora). 

• Proděkan konstatoval, že materiál je rozsáhlý a obsahuje mnoho podnětů. Sám identifikoval 

v rámci své agendy také tři témata: 1/ kompetence vyučujících (jejich odbornost a 

pedagogické dovednosti), 2/ ohodnocení práce vyučujících a 3/ revize studijních plánů; 

upozornil, že se témata objevují na sinusoidě a je obtížné, aby k nim všichni zúčastnění 

napřeli pozornost a věnovali se jim přes další úkoly. 

• Bylo domluveno, že by měl vzniknout stručnější materiál, s nímž by se mohlo dál pracovat, 

představit ho akademické obci a navrhnout další kroky (nemá smysl sdílet 27 stran). 

Proděkan osloví spolupracujícího sociologa dr. Soukopa za účelem mentoringu tvůrčí 

dvojice. V případě nedostatku kapacit u zmíněného výzkumníka, bude hledat kapacity jinde 

(např. v týmu doc. Zábrodské, která v současnosti provádí výzkum na DAMU o well-beingu). 

Proděkan uvedl, že na tuto práci pro DAMU jsou zdroje v PPSŘ1, jednalo by se o službu 

fakultě. 

• Tvůrčí dvojice s mentoringem souhlasila a upozornila na skutečnost, že oba v září konají 

bakalářskou státní závěrečnou zkoušku. Tématu jsou připraveni se věnovat částečně během 

letních měsíců, ale intenzivněji až v případě navazujícího magisterského studia. Mají záměr 

pokračovat a přispět k dílčí změně.  

• Děkan přislíbil PR podporu (newsletter, sociální sítě, podcast), témata by mohla být dál 

diskutována na platformě „Sdílejme DAMU!“ 

PRVNÍ TÉMA: VZTAHY MEZI VYUČUJÍCÍMI A STUDUJÍCÍMI 

• Tvůrčí dvojice zmínila předmět „Management týmu“, který je vyučován na katedře produkce. 

• Dovednosti a schopnosti, které se vyučují v tomto předmětu, by mohly být vyučovány na 

všech katedrách. Bylo by to možné? 

• Děkan konstatoval, že v zásadě by to možné bylo. Musel by se více seznámit s obsahem 

předmětu a takový krok by musel mít podporu samotných vyučujících a vedoucích kateder. 

• Proděkan uvedl, že by pro takový krok musela být široká podpora ze strany garantů 

studijních programů, kteří se rozhodují na základě potřebnosti předmětu pro dané studium. 

Upozornil, že v současnosti probíhají workshopy na well-being u prvních ročníků, přibydou 

workshopy na poskytování zpětné vazby. Zatím se jedná o jednorázové investice. Větší 

změny by si vyžádaly razantnější změny ve studijních plánech. 

• Tvůrčí dvojice se zeptala, jak lze zjistit názory a stanovisko garantů, vedoucích a 

vyučujících. Kdo jim informaci předá co nejbezpečněji? 

• Děkan nabídnul kolegium děkana, kde by měl požadavek na zavedení takového předmětu 

zaznít seriózně. Další možností je Akademický senát DAMU, kde by například mohla 

vystoupit studentská komora akademického senátu. Zatím takový podnět nebyl přednesen. 

Pokud by jedním z výstupu jednání AS byla výzva na zavedení takového předmětu, mohl by 

mít větší podporu mezi garanty a vedoucími kateder. 

 
1 Program podpory strategického řízení. 
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DRUHÉ TÉMA: UKOTVENÍ VÝUKY A HODNOCENÍ 

• Tvůrčí dvojice by chtěla upozornit, že ne zdaleka ve všech předmětech je přístup vyučujících 

transparentní. Někdy je obsah předmětu nejasný, liší se popis předmětu v KOS a to, jak 

v praxi vypadají jednotlivé kurzy. Zadání ke klauzurám nejsou písemná, což vytváří 

nedorozumění a nepříjemné situace. Pokud někdo neudělá klauzury, je mu ukončeno 

studium (není opravný termín). Bylo by možné, aby byla zadání ke klauzurám zadávána 

písemně? 

• Proděkan uvedl, že pokud je rozdíl mezi sylabem předmětu v KOS a praxí, je potřeba to dát 

vědět v hodnocení předmětu (anonymně). Adresně je možné o tom hovořit na katedře anebo 

s proděkanem pro studium. Někdy jsou sylaby ale natolik obecné, že je vhodné je 

konkretizovat. 

• Na plénu garantů vedení DAMU uvedlo, že doporučuje zadávání úkolů ke klauzurám 

písemně a že dodržování tohoto doporučení se vyplatí (předejde se nedorozuměním). Není 

to stanoveno jako povinnost, ale apel je zřejmý.  

• Děkan dodal, že proces výuky je bohatší a nechce ho svazovat přílišnými formalismy. To je 

dáno výjimečností školy a týmem, který ji tvoří. Panuje shoda, že pokud studující nedostane 

zadání písemně, ale požádá si o něj, měl by ho vyučující vytvořit a předat písemně. 

• Proděkan uvedl, že toto pravidlo bude zařazeno do Orientačních dnů a do Průvodce 

studiem. Paralelně je vhodné přemýšlet o podpoře vrstevníků (peer support). 

• Dále se tvůrčí dvojice zeptala, zda by v komisích na klauzurách mohl zasedat i člen, který 

není součástí DAMU.  

• Děkan i proděkan to podporují a DAMU by k tomu své pedagogy měla vést. Je to zdravý 

element a nějaká praxe na DAMU již běží. Děkan upozorňuje, že nějaký člověk zvenku je 

v podstatě také „insiderem“, neboť má na katedru nějakou vazbu. Divadelní svět není tak 

velký. 

• Proděkan uvedl příklady, které zná z UMPRUM a AVU. Bylo by dobré příklady, které již na 

DAMU jsou, zmapovat a představit je jako inspiraci.  

• Tvůrčí dvojice by tuto praxi ráda zmapovala nejen na AMU, ale také na jiných uměleckých 

vysokých školách. 

 

TŘETÍ TÉMA: PROPOJOVÁNÍ KATEDER 

• Tvůrčí dvojice uvedla, že katedry vznikly v nějakém historickém kontextu a někdy se za 

současnými studujícími objevuje „stín minulosti“, který je náročné překročit. Pomohlo by 

postupné propojení kateder prostřednictvím balíčku povinně volitelných předmětů. 

• Proděkan konstatoval, že proběhlo první plénum garantů a existuje vůle mít již v ak. roce 

2023/2024 několik předmětů jako PVP ve vymezený čas (čtvrtek dopoledne) a které budou 

zároveň otevřené . Kolik předmětů bude se vyjasní v průběhu léta 2023. Jedná se o pilot. 

• Děkan dodává, že je viditelnější tlak na zvýšení kvality a snížení kvantity. Má to i 

ekonomický rozměr a některé změny vyžadují delší čas. 

• Dalším příležitostí, jak více propojit katedry by mohl být festival Zlomvaz, na kterém by 

mohly participovat všechny katedry. 

• Proděkan uvedl, že sice jsou programy akreditovány na 10 let, ale to neznamená, že 

bychom měli rezignovat na změny, programy nejsou tak uzavřené a dá se pracovat na 

úpravách a nových postupech.  
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ZÁVĚR  

• Proděkan kontaktuje spolupracující experty (sociology, výzkumníky) s žádostí o mentoring 

do 30. 6. a předá informaci o výsledku tvůrčí dvojici. 

• Děkan s proděkanem se blíže seznámí s obsahem předmětu „Management týmu“ a zváží 

další postupy v rámci kolegia či pléna garantů. 

• Tvůrčí dvojice osloví Studentskou komoru Akademického senátu s žádostí o vyvolání 

diskuse týkající se výuky předmětu „Management týmu“ na všech katedrách. 

• Proděkan zajistí úpravu průvodce studiem v části týkající se požadavku na písemné zadání 

ke klauzurám a tuto informaci také zařadí do prezentace v rámci Orientačních dnů. 

• Tvůrčí dvojice zmapuje možnosti, kdy jsou do komisí zváni lidé stojící mimo DAMU (dle 

možností zjistí tuto praxe na dalších uměleckých vysokých školách).  

• Proděkan projedná s tvůrčí dvojicí jejich odměnu za práci pro DAMU v rámci PPSŘ. 

 

Upozornění: Tento záznam nezachycuje podrobně obsah celého jednání, neboť facilitátor se 

primárně soustředil na komunikaci mezi účastníky. Tento záznam nijak neodráží stanovisko 

ombudsmana DAMU k dané věci. 

 

Petr Polák 

Ombudsman DAMU 

 

 
Příloha 
Pravidla facilitovaného setkání (9. 5. 2023) 
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Příloha: Pravidla facilitovaného setkání (9. 5. 2023) 

Informace o setkání  

Datum a místo: 9. 5. 2023, kancelář děkana DAMU, Karlova 26 

Účastníce a účastnici setkání: Doubravka Dostálová, Samuel Špilar, Karel František Tománek, Petr 

Polák (facilitátor) 

Zahájení setkání: 17.00 

Ukončení setkání: 18.00 

Předmět setkání: výsledek ankety související s Debatou pro loutky na téma „Má DAMU problém?“ 

Cíl setkání: interpretovat výsledky ankety a hledat témata a kroky, které by vedení DAMU mohlo 

realizovat 

Základní pojmy 

Facilitace 

Z lat. “facilis”, což znamená “snadné” nebo “jednoduše udělatelné”. Provedení procesem setkání 

dvou a více osob. Vedení rozhovoru či diskuse více lidí tak, aby byly v závěru získány konkrétní 

výstupy, data a informace i přes vzniklé nejasnosti či nedorozumění. Facilitace je vedena 

facilitátorem, který zajišťuje, aby byli všichni účastníci a účastnice rovnoměrně zapojeni a dostali co 

největší prostor pro vyjádření. 

Facilitátor 

Neutrální osoba, která řídí a usnadňuje (ulehčuje) diskuzi, ale nepřispívá svým názorem či 

znalostmi. Facilitátor zajišťuje, že diskuze zůstává u stanoveného tématu a že v rámci daného 

časového limitu setkání dosáhne požadovaných cílů, tedy přinese potřebné informace. Zodpovídá 

za proces dorozumívání, nikoliv za výsledky řešení. Pečuje o bezpečnou atmosféru komunikace. 

Základní pravidla pro facilitované setkání (návrh ombudsmana DAMU) 

▪ Všichni účastníci se seznámí s návrhem pravidel a průběhu setkání. 

▪ Tato pravidla si na začátku setkání odsouhlasí, případně upraví podle aktuálních potřeb. 

▪ Všichni účastníci postupují tak, aby setkání začalo a skončilo v dohodnutý čas. 

▪ Účastnici mají vypnuté telefony, nikdo si setkání nenahrává bez souhlasu všech 

zúčastněných. 

▪ Účastnici si mohou v průběhu setkání činit poznámky. 

▪ Účastníci se mohou dohodnout, že jeden z nich pořídí zápis. 

▪ Účastníci se zaměřují na předmět setkání a podle možností se do diskuse zapojují. 

▪ Všechny názory a myšlenky účastníků mají své místo v diskusi. 

▪ Přerušování nebo skákání do řeči není povoleno. 

▪ Facilitátor může zasáhnout, pokud se diskuze dostává mimo téma či je potřeba pokročit k 

dalšímu bodu programu. 

▪ Účastníci se nevyjadřují vulgárně a neporušují při komunikaci Etický kodex AMU. 

▪ Facilitátor tlumí případné konflikty. 

▪ Kterýkoliv z účastníků setkání může svou účast na setkání ukončit a odejít. 

▪ Na konci setkání si účastníci řeknou, jak o výsledku jednání budou informovat jiné osoby, 

které mohou mít o informace a závěry z facilitovaného setkání legitimní zájem. 
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Průběh facilitovaného setkání (návrh) 

▪ Účastnící se domluví si odsouhlasí pravidla setkání a domluví se, zda někdo z nich pořídí ze 

setkání zápis (3 minuty) 

▪ Paní Dostálová a pan Špilar přednesou konkrétní body, o kterých bych chtěl hovořit. (5 

minut) 

▪ Pan děkan Tománek přednese konkrétní body, o kterých by chtěl hovořit. (5 minut) 

▪ Facilitátor body seřadí, vyzve k jejich rozvedení a prodiskutování dle pravidel. (2 minuty) 

▪ Diskuse samotná. Facilitátor dle průběhu diskuse jednotlivé body uzavírá a ověřuje si, jestli 

účastníci předaným informacím rozumí, zda získali či předali si informace, které poptávali 

anebo chtěli předat dalším účastníkům (35 minut) 

▪ Na konci setkání facilitátor vyzve ke shrnutí každého účastníka/účastnice, co si ze setkání 

odnáší a jak o něm chtějí případně informovat ostatní osoby (10 minut). 

 


